




aktuális

A Palóc Múzeumot 1970-ben politikai alapon fosztották

meg megyei múzeumi címétől, amelyet Balassagyarmat

most ismét visszakér. A kulturális törvény módosítása ér-

dekében a városvezetés eljuttatja szakmai anyagait az

Országgyűléshez, és térségünk országgyűlési képviselő-

jének segítségét is kérték.

1970-ben hatalmi úton megszüntették a Nagy Iván alapí-
totta megyei múzeumot városunkban, és politikai okból
gyûjteményeit szétosztották Szécsény, Pásztó és Salgótarján
újonnan létrehozott múzeumai között, utóbbit avatva me-
gyei múzeummá. A Szécsényi régészeti szak-
ág visszaintegrálásával - az ottani jogos érde-
kek megsértése nélkül - a néprajzi, történeti és
irodalmi muzeológiát mûködtetõ Balassa-
gyarmaton, kiegészítve a város képzõmûvé-
szeti és helytörténeti gyûjteményével, ismét
létrejöhetne az új jogszabálynak is megfelelõ
valódi megyei múzeumi státus. A rendszer-
váltás óta a városvezetés részérõl többször
felmerült kezdeményezésnek most a hazai
közgyûjteményi rendszert érintõ változások
adtak lökést. A tervezet szerint minden mú-
zeumot visszakapnak a települések, ám a
kormány megyénként csak egy, általában a
megyeszékhelyen lévõ megyei státusú intézményt finanszí-
rozna. Ez Nógrád esetében a Salgótarjánban mûködõ Nóg-
rádi Történeti Múzeum, amely szintén nem rendelkezik
például régészeti
szakággal.

- Megyénk vonat-
kozásában is törvé-
nyi kivételtételt tar-
tunk szükségesnek –
magyarázza Csach Gábor alpolgármester -, melyet lehetõvé
tesz, hogy az Országgyûlés éppen az új kulturális törvény
kidolgozásán munkálkodik. Az ország és a nemzet megújí-
tása keretében a magyarországi múzeumi területet is jövõ-
képessé kell tenni, hiszen cél, hogy a leghatékonyabb intéz-
ményi mûködési keretek jöjjenek létre, és a legsikeresebb te-
vékenység valósulhasson meg. Miként Pest megyében –
Szentendre esetében -, úgy a mi megyénkben is szükséges a
kivételtétel: nálunk se a megyeszékhely város adja a megyei
múzeumi intézményi feladatot, hanem Balassagyarmat. 

Balassagyarmat indokai között több tény szerepel. A civil

társadalom polgári kezdeményezéssel és áldozatvállalással
121 éve hozta létre a gyarmati megyei múzeumot, melyet
ma is civil háló övez. Gyarmat volt 1790-1950 között a vár-
megyeszékhely, itt és a környéken található a megye ezer-
éves kulturális örökségének, polgári hagyományainak több-
sége. Itt mûködik 80 éve Magyarország elsõ szabadtéri mú-
zeuma, a Palóc Fundus, és itt valósult meg a megye legjelen-
tõsebb TIOP-fejlesztése: A palóc etnokultúra kincsestára.
Folyamatban van az egykori Aninger-házban egy új multi-
kulturális interaktív központ, a Nógrádi Identitás Ház fej-
lesztése. A Palóc Múzeum a megyei múzeumi intézmények
természetes, történelmi és földrajzi központja.

– Nyolc évtizeden át a Palóc Múzeum
volt a megyei múzeum, országosan is ki-
emelkedõ mûhelyként, kizárólag politikai
alapon, MSZMP határozat alapján fosztották
meg attól – emlékeztet Csach Gábor. – Az el-
múlt 40 év egyetlen dolgot bizonyított, hogy
a salgótarjáni megyei központ modellje teljes
bukás. Ahhoz képest, hogy milyen mértékû
fejlesztést és szakmai támogatást kapott a
tarjáni intézmény, eredete óta Balassagyar-
mat rovására, minden szempontból alultelje-
sített. Abszurd, ha a struktúraváltás után
szükséges szakmai megújulás feladatát egy
mai napig „szocializmus történeti” attribútu-

mokkal és küldetéstudattal bíró (az egykori Munkásmoz-
galmi, ma Nógrádi Történeti Múzeum a fejlesztési tervek
szerint a jövõben egy szocialista-retrómauzóleum lenne), az

elmúlt húsz évben a
legalacsonyabb szak-
mai nívót és fizetõ lá-
togatószámot produ-
káló intézmény kap-
ná meg! Ráadásul a

tarjáni épületkolosszus minden építészeti kitüntetése ellené-
re alkalmatlan, rosszul hasznosítható, energetikai katasztró-
fa. Az állam számára gazdaságilag is az ésszerû, ha egy
fenntartható, költségeiben az egyik legtakarékosabb épület-
tömbben lévõ intézményt finanszíroz.

Balassagyarmat többezer négyzetméter raktározási kapa-
citásán túl vállalja az esetlegesen felmerülõ költöztetési költ-
ségek és többlet helyiségigény biztosítását. A városvezetés
az Országgyûléshez és a minisztériumhoz eljuttatja a szük-
séges anyagokat, az ügyben Balla Mihály országgyûlési
képviselõ közbenjárását is kérték.                     (szilágyi)
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Kerüljön vissza a megyei múzeum!

Április közepétõl életbe lépett az új vasúti menetrend,
amely a gyarmati és környékbeli utazóközönséget rend-
kívül hátrányosan érinti. Az országos 8 százalékos jára-
tritkításhoz képest Nyugat-Nógrádban 45 százalékkal
ritkábban közlekednek a vonatok.
Medvácz Lajos polgármester nem törõdik bele a kor-
mányzati döntésbe: Balla Mihály országgyûlési képviselõ-

vel közösen levélben fordult Fónagy Jánoshoz, a közösségi
közlekedés átalakításáért felelõs kormánybiztoshoz.
A beadvány szerint „a bevezetett módosítás miatt a vonalon
3 pár vonat közlekedik, minden ésszerû közlekedést
nélkülözve, mivel a diákok és dolgozók iskolába és munkába
járása valamint a vonalszakaszon elõforduló nagy létszámú
kiránduló csoportok utazása lehetetlenné vált. Javaslatunk
szerint napi 2 pár vonattal több közlekedése esetén már
megfelelõ eljutást lehet biztosítani az utasok részére.”
Június közepén kiderül, újraindul-e a közkedvelt budapesti
sebesvonat.
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Levél a vonatokért

Látogatottsági adatok
2002-2009 összes 2006-2009 teljesárú jegy

Palóc Múzeum: 84 333 fõ 4 578 db
NTM Starján: 43 065 fõ 888 db 
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Nem fizetnek
Még mindig több millió Forinttal tartoz-
nak azok a családok, akik önkormány-
zati lakásokban élnek. 
A városban több mint tíz éve van probléma
azokkal az önkormányzati lakásokban élõ
lakókkal, akik egyáltalán nem fizetnek lak-
bért. Az alacsony havi összegek ellenére
mára többmilliós tartozás halmozódott fel. 
Az önkormányzat 2007-ben ajánlotta fel a
segítségét: csak alaplakbért kell a tartozók-
nak fizetni, és a Családsegítõ Szolgálaton
keresztül adósságkezelõ programba is be-
kapcsolódhattak.
Az elmúlt öt éve alatt kiderült: még mindig
vannak olyan családok, akik nem hajlandó-
ak helyzetükön változtatni. Az áprilisi testü-
leti ülésen ismét megoldást kerestek a vá-
rosatyák a problémára. A szociális bizott-
ság javaslata alapján három család kilakol-
tatásáról döntöttek. Ha az adósok mégis
rendezik tartozásaikat, a kilakoltatási eljá-
rást megszüntetik.

Bencés tanácsok
A Keresztény Értelmiségiek legutóbbi
vendége dr. Korzenszky Richárd
bencés atya volt. 
Milyennek neveljük gyermekeinket: az élet-
re vagy életrevalónak? - tette fel a kérdést
az atya. Szerinte alapvetõ, de egymástól
teljesen különbözõ két dologról van szó.
Ha az életre akarom nevelni, akkor
értékrendekre kell nevelni, ha pedig éle-
trevalónak, akkor meg kell tanítani
ügyeskedni. A társadalom általában az
életrevalóságot várja el, a sikeres ember-
eszményt, s háttérbe kerül a boldog
ember. A bencés atya kiemelte:
különösen fontos, hogy a gyermek egy
stabil családi modellt lásson, ahol az apa
és az anya boldogok, szeretetben élnek,
de természetesen szükség van egy jó
iskolára is.

A Szent-Györgyi Albert Gimnázium tanu-
lóinak lehetõsége nyílt részt venni egy
egyedülálló kísérletsorozatban.
A kémia emelt szintû érettségihez hozzátar-
toznak kötelezõen elvégzendõ kísérletek is,
de sok iskolában nincs lehetõség arra,
hogy a gyerekek ezeket kipróbálják eszköz-
vagy vegyszerhiány miatt. A szent-györgyis
diákok az Eszterházy Károly Fõiskola Ké-

mia, Borá-
szati Kémia
és Borá-
szat Tan-
szék veze-
tõjének, dr.
Murányi
Zoltánnak
és a tan-
szék okta-

tójának, B. Tóth Szabolcsnak köszönhetõ-
en kipróbálhatták az összes kísérletet,
amely a követelményrendszerben megtalál-
ható, ugyanis a tanszékrõl érkezett tanárok
biztosítottak minden vegyszert, amelyre eh-
hez szükségük volt. 
Reggel 9 órától este 7 óráig folyt a munka.
Iskolánk kémia tanára, egyben e program
szervezõje, Nagyháziné Bacsa Mónika és a
tanár urak arra számítottak, hogy a diákok
kora délutánra elfáradnak, de a tanulók be-
bizonyították, mennyire elhivatottak a kémia
iránt: végig figyelemmel kísérték társaik és
tanáraik magyarázatait és aktívan részt vet-
tek a kísérletekben. Az iskola gondoskodott
arról, hogy a nap eseményeirõl videó- és
hangfelvétel készüljön a tanultak felidézését
elõsegítendõen.                Balázs Marietta

Lakossági fórum
Huszár Péter önkormányzati képviselõ
lakossági fórumot tart a 2. számú
választókerület polgárai számára június
6-án, szerdán 17 órai kezdettel a Móricz
Zsigmond úti Nyitnikék Óvodában.
Téma: közbiztonság, játszóterek
állapota, köztisztasági feladatok.
Vendég: Csach Gábor alpolgármester.

Vállalkozói fórum
A Balassagyarmat és Térsége Fejleszté-
séért Közalapítvány a hagyományoknak
megfelelõen ezúttal is megrendezi a vál-
lalkozói fórumot. Minden érdeklõdõt sze-
retettel várnak június 7-én, 17 órakor a
Polgármesteri Hivatal dísztermében.

Izgalmas kémia Ovisok a ligetben
Több mint kétszáz embert mozgattak
meg az óvodai dolgozók azzal, hogy
megrendezték a Madarak Fák Napját a
Palóc Ligetben. 
Az óvodásokon kívül bekapcsolódtak a
nyugdíjas óvónénik, akik a különbözõ
állomásokon érdekes feladatokkal várták a
csoportokat. Segítségükre voltak
középiskolás diákok, akik szintén lelkesen
készültek a feladatokra. Rajtuk kívül sok
szülõ is eljött a kirándulásra, amelyen a
nagycsoportosoknak fõként a természet-és
környezetismeretben kellett jeleskedniük. 
Nem maradtak el a zenés-táncos játékok,
valamint a sportfeladatok sem. A bokrokból
békákat kellett kimenteni, a fészekbe pedig
egy kis lapát segítségével vissza kellett
rakni a tojásokat.

Sok diák lesz
Az elmúlt évek átlagánál több gyermek
kezdi meg az iskolákban és óvodákban
az új tanévet szeptemberben.
Az ovisoknál még nem kötelezõ csak öt-
éves kortól a beíratás, de már a hároméve-
sek is jelentkezhetnek. Szeptembertõl 600
ovisa lesz a városnak.
Azok a kisdiákok sem lesznek kevesen,
akik számolni és olvasni tanulnak meg a
következõ tanévben. A Kiss Árpád Általá-
nos Iskolába és tagintézményeibe 162
gyermeket írattak be szüleik, így mindhá-
rom intézményben két-két osztály lesz.
Az önkormányzat fenntartásában lévõ két
középiskolában is több osztály indul, mint
tavaly. A Szent-Györgyiben meghirdetett
egészségügyi képzés volt a legnépszerûbb,
ide kétosztálynyi tanuló nyert felvételt. 
A Balassi Bálint Gimnáziumban, hasonlóan
az idei tanévhez, egy nyolcosztályos, egy
négyévfolyamos és egy Arany János tehet-
séggondozó osztályt indítanak a nyári szü-
net után.

Költészet napja a Mikszáthban
József Attila születésnapja alkalmából a Mikszáth Kálmán Középiskola is megtartotta
hagyományos költészet napi összejövetelét, amelyen érdeklõdõ diákok és versszeretõ
tanárok vettek részt. A program az iskola dolgozóiból - Seres Ilona, Fábián Gabriella,
Palánki László, Czibulya Márk - álló Dallamos együttes mûsorával kezdõdött.
Kosztolányi Dezsõ- és József Attila-verseket hallhattunk megzenésítve - a gyönyörû
dallamok megteremtették az alaphangulatot a folytatáshoz: a megjelent tanárok és
diákok kedvenc verseiket adták elõ, illetve olvasták fel egymásnak és a hallgatóság-
nak. A néha szívbemarkolóan fájdalmas, néha életörömet sugárzó vidám sorok min-
dannyiunk szívéig eljutottak. A baráti összejövetelt egy József Attila életútját bemutató
kiállítás tette teljessé.                                                                      Bellér Annamária
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Ha létezik sikertörténet győzelmekben

szegény hétköznapjainkban, akkor a

Nyírjesi Füvészkert és Vadaspark egy-

értelműen az: az Ipoly Erdő harminchét

hektárnyi Életet kínál az esztelen művi-

lágba belefáradt emberi léleknek. 

Néhány beavatott szakemberen kí-
vül még senki sem tudott róla, ám õk
már megszállottan tevékenykedtek
az álom megvalósításán. Az Ipoly Er-

dõ Zrt. az ötlet megszületésétõl
kezdve szívügyének tekintette a Park
létrehozását.

A naptárok 2007-et mutattak, mi-
kor elkezdték telepíteni három föld-
rész – Amerika, Ázsia, Európa – nö-
vényeit a Nyírjes és Kincsempuszta
közti területen: 45 féle fafaj és 60 féle
cserje került elsõ kapavágásra a föld-
be. A 22 hektáros füvészkert meg-

születése után egy évvel újabb nagy
lépést tett meg a társaság: sikeresen
pályáztak az Észak-Magyarországi
Operatív Programon, így minden
akadály elhárult egy 15 hektáros
vadaspark kialakítása elõl. 2008 ápri-
lisától Bernáth István erdészt – aki
több mint húsz éve állt az Ipoly Erdõ
szolgálatában – nevezték ki parkve-
zetõnek.

A hatalmas munkával telt csendes
évek gyorsan elrepültek ez év márci-

us idusáig, mikor megnyitotta tekin-
télyes fakapuit a Nyírjesi Füvészkert
és Vadaspark. A kincsemi bejáratnál
fedett fogadóközpont, tisztálkodóhe-
lyiség, sportkatlan készteti álmélko-
dásra a látogatót, hogy aztán a 2 kilo-
méteres tanösvényen sétálva teljesen
rabul ejtse a látvány. Információs

táblák, három fahíd, játszótér az ap-
róságoknak, csodálatos panoráma –
és most már 600 féle növény fogadja
Magyarország legfiatalabb arborétu-
mának látogatóit. 

A vadasparkban a hármas a nyerõ
szám. Három gímszarvas – a tehén
vemhes, június közepére várja borját
-, ugyanennyi vaddisznó, dámszar-
vas és bárány futkározik a gondosan
elkerített területen. A muflonok már
többen lettek egy hónapja: a kisbá-
rány bájosan esetlen. A kecskéknél a
legnagyobb a szaporulat: Pamela és
Sharon is két-két kisgidának adott
életet az elmúlt hetekben. Hiába,
Rocky Jr. nevéhez méltó bak. El ne
feledkezzünk Tibikérõl és Micikérõl,
a két ártatlan õzikérõl. A madár-
röpde története a legkalandosabb,
mivel a természet írta: négy napig
repdesett benne négy fácán, mert-
hogy az ötödik reggelre nyomuk ve-
szett. Hamar kiderült, róka járt benn.
Kettõt megevett, kettõt elásott. A
vadaspark munkatársai 180-as ma-
gasságig megerõsítették a drótot. Ke-
vésnek bizonyult. A róka másnap is-
mét bemászott. Ám ami még hihetet-
lenebb: a pávakakas a második Vuk-
támadást is visszaverte! Most már
villanypásztor õrzi az újabb fácánok
és a bátor páva biztonságát – ered-
ményesen.

A Nyírjesi Füvészkert és Vadas-
park egyértelmû sikertörténet: két
hónap alatt több mint ötezren baran-
goltak a harminchét hektáros terüle-
ten. A várakozás feletti látogatottság
újabb terveket szült a társaságnál: a
bevételt további fejlesztésekre fordít-
ják, ismét pályázatokon indulnak az
elképzelések megvalósításáért. Az
Ipoly Erdõ hosszú évekre elõre gon-
dolkodik, hazánk egyik legjelentõ-
sebb parkját szeretnék létrehozni. 

Mindannyiunk
örömére.   (szilágyi)

G
Y
A
R

M
A
T
I 

H
ÍR

E
K

 

2012. május

magazin 5

Természetvarázs

A természet gyógyító hatását tudomá-
nyos bizonyítékok is alátámasztják, csak
kevesen tudják – derül ki skandináv ku-
tatók tanulmányából. Az erdõk és más
természetes, zöld környezetek csökken-
tik a stresszt, javítják a kedélyállapotot,
csökkentik az agresszivitást és fokozzák
az általános boldogság érzését. Az erdei
séta ezen kívül az immunrendszerünket
is erõsíti azáltal, hogy növeli a ráksejte-
ket elpusztító természetes ölõsejtek akti-
vitását és számát. Stresszes illetve nagy
koncentrációt igénylõ helyzetek után az
emberek jobban és gyorsabban regene-
rálódnak természetes, mint városi kör-
nyezetben. A természetben gyorsabban
csökken a vérnyomás, a pulzusszám, az
izomfeszültség és a stresszhormonok
száma. A zöld környezetben a depresz-
szió, a düh és az agresszivitás is mér-
séklõdik, a gyerekeknél pedig enyhülnek
a figyelemhiányos hiperaktivitás-zavar tü-
netei.
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Szépen énekeltek
A Zene és Mûvészeti Iskolák
Magánének Szakos Tanulóinak 14.
Balassagyarmati Találkozóján 16
zeneiskola ötven növendéke vett
részt. A versenyt idén is mûdal és
opera kategóriában hirdették meg.
Kiemelt dicséretet kapott a
Rózsavölgyi Márk Mûvészeti Iskola
énektanárnõje, Barta Enikõ és
Dikasz Gabriella, aki a városi éneke-
seket zongorán kísérte. A legjobb
gyarmati eredményt Barta Enikõ
tanítványai érték el az elsõ korcso-
portban, mûdal kategóriában: di-
cséretet kapott Rózsás Viktória,
második díjas lett Gere Anna.

Díjazott Csalogató
Hangraforgó „Grammy-díj-at” kapott
a Csalogató együttes az V. Internet
Vers Fesztiválon. A Kiss Árpád Álta-

lános Iskola tanáraiból alakult együt-
tes több éve szerepel sikeresen a
megzenésített versekkel fellépõ
együttesek, elõadók között megren-
dezett seregszemlén. Ezúttal is elis-
merõ plakettet kaptak színvonalas
produkciójukért. Különdíjat vehetett
át a legjobb verszenésítésért az
együttes dalszerzõje, Kecskeméthy
Lilla. A Csalogató a budapesti ver-
senyre Gál Sándor: Csillagom, virá-
gom, valamint Rácz Sári: Pitypang
címû verseivel készült, rajtuk kívül
még harmincan léptek fel a rangos
fesztiválon. A Csalogató tagjai: Hor-
váth Melinda- ének, akusztikus basz-
szusgitár, furulyák, kazu,
Kecskeméthy Lilla - ének, gitár,
akusztikus basszusgitár, Kiss Márta -
ének, furulyák, táltos dob, Lelkó Ildi-
kó - ének, dobok, akusztikus basz-
szusgitár, melodika, szájharmonika,
Percze Katalin - ének, ritmushang-
szerek, kazu, metallofon.

Jó tanuló 
jó sportolók
Átadták a 2010-11-es tanév Nógrád me-
gyei Jó tanuló-jó sportoló díjait Salgótar-
jánban: még so-
hasem érdemelte
ki ennyi diák az
elismerést. A 73
kitüntetett között
ott találjuk a
gyarmatiakat is,
akikre büszkék le-
hetünk:
Garamvölgyi Esz-
ter (Szent-Györ-
gyi Gimnázium,
átlaga: 5, sport-
ága: strandkézi-
labda), Csordás
Ivett (Balassi, 5,
judo). Rózsa Ba-
lázs (Balassi, 4,8 kerékpár). Sebján Ro-
zália (Balassi, 4,7, látványtánc). Sebján
Luca (Balassi, 4,8, látványtánc), Hrubiák
Antónia (Szent Imre, 4,7, floorball). Nagy
Vanessza (Kiss Árpád, 5, hegyikerékpár).
Szalai Kiara (Kiss Árpád, 5, látványtánc).
Dócs Kinga (Kiss Árpád, 4,9, lábtenisz).
Szedõ Zita (Kiss Árpád, 5, látványtánc).
Tóth Imola (Kiss Árpád, 4,8, látvány-
tánc). Fényes Jázmin (Kiss Árpád, 5, lát-
ványtánc). Balla Panna (Kiss Árpád, 5,
látványtánc). Jusztin Fanni (Kiss Árpád,
5, látványtánc). Ádám Orsolya Rita (Kiss
Árpád, 4,9, látványtánc). Felvételünkön
Garamvölgyi Eszter látható, aki egyben
az ország legkiválóbb jó tanuló-jó sporto-
lója, mint arról múlt lapszámunkban be-
számoltunk.

Véradás
Évek óta sokan jönnek vért adni a Szent
Erzsébet Idõsek Otthona és Bölcsõdébe.
Mindkét intézményben szerveztek
véradást, amire összesen 38 mentek el.
A Vöröskereszt szerint ez jelentõs
részvétel, mert gyakran városi szinten
sem tudnak ennyi embert véradásra
bírni. Véradó egyébként bárki lehet, aki
egészséges és 18-65 év közötti. A nõk
évente háromszor, a férfiak ötször
adhatnak vért. Magyarországnak évente
500.000 egység vérre van szüksége a
biztonságos vérellátáshoz. Egyetlen
ember egy véradás alkalmával akár
négy életet is megmenthet.

Munkaügyi fórum
Vállalkozók, munkáltatók részére tartott a
megyei kormányhivatal munkaügyi
központja fórumot, hogy bemutassa a
legújabb foglalkoztatási pályázati
lehetõségeket.
A Társadalmi Megújulás Operatív
Program egyik projektje a hátrányos
helyzetûek esélyeit növeli a munkaerõ
piacon. E szerint hátrányos helyzetben
van többek között az, akinek alacsony az
iskolai végzettsége, 50 év feletti, vagy
pályakezdõ. Számukra ez a lehetõség
munkahelyet vagy képzést tud biztosí-
tani. A megyében a 2011-2014. közötti
idõszakban 3 milliárd Forint áll ren-
delkezésre a foglakoztatás támo-
gatására, ebbõl 3600 fõt tudnak a pro-
gramban szerepeltetni: a balassag-
yarmati kirendeltségen idén 240 fõ vesz
részt. A TÁMOP keretében nemcsak
bértámogatásra van lehetõség, hanem
képzések, tanfolyamok finanszírozására
is. A kirendeltségen abban bíznak, hogy
minél több munkáltató felismeri a támo-
gatás elõnyeit, amellyel akár hosszú
távon is javulhatnak a térség
munkanélküliségi mutatói.

Zongora négykezes 
Városunk adott otthont a IX. Országos
Zongora Négykezes és Kétzongorás ver-
senynek, amelyre 53 iskolából 168 ver-
senyzõ nevezett 99 mûsorszámmal. 
II. korcsoportban elsõ díjat nyert Magyar
Valentin és Vilt Balázs, valamint a har-
madik korcsoportban a Pap Luca-Magyar
Valentin kettõs. A nyolcadik korcsoport-
ban harmadik díjat vehetett át Beszkid
Mátyás és Beszkid Valentin. A díjazotta-
kat Somogyvári Ildikó és Lévárdi Beáta
készítették fel. A Magyar Zeneiskolák és

Mûvészeti Iskolák Szövetségének külön-
díját kapta Somogyvári Ildikó zongorata-
nár. Felvételünkön a Pap Luca-Magyar
Valentin kettõs látható.
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A Szent-Györgyi Albert Gimnázium és

Szakközépiskola szellemiségére jel-

lemző a folytonos megújulás: az intéz-

mény (az egykori tanítóképző, a

„Szántó”) több mint hat évtizedes tör-

ténete során képzéseit, kínálatát min-

dig a diákság és a társadalom aktuális

elvárásaihoz igazította. Nincs ez más-

ként 2012-ben sem. 
A Vadkerty
Róbert veze-
tésével mû-
ködõ iskola
a 2012/13-as
tanévben új-
raindítja a
nappali rend-
szerû, érett-
ségit nyújtó

egészségügyi szakközépiskolai kép-
zést, amely korábban mintegy har-
minc éven át (a hatvanas évek elejétõl
a kilencvenes évekig) nagy sikerrel
mûködött városunkban. A nappali
rendszerû egészségügyi képzést jól ki-

egészíti az akkreditált OKJ-s szakirá-
nyú felnõttképzés beindítása õsztõl.

- A vártnál sokkal nagyobb érdeklõ-
dés övezte a jelentkezést az egészség-
ügyi képzésünkre, ezért két osztályt is
indíthatunk szeptembertõl – tájékoz-
tat a gimnázium igazgatója. - Vélemé-
nyem szerint erõsíteni kell a hazai
egészségügyi ellátórendszert minõsé-
gi, magas szintû szakképzéssel,
amelyhez a szükséges feltételrend-
szerrel rendelkezik iskolánk. A fiata-
lok olyan szakmát szeretnének, amel-
lyel azonnal munkát találnak, ami biz-
tos megélhetést, kiszámíthatóságot
nyújt, és adott esetben a továbbtanu-
lást is lehetõvé teszi számukra. Az
egészségügyi pálya ilyen. Ápolókra,
asszisztensekre, mentõsökre, orvosok-
ra egyre égetõbb szükség van, nem-
csak Magyarországon, hanem az Eu-
rópai Unió minden államában. Tanu-
lóink elhelyezkedését Europass bizo-
nyítvánnyal is szeretnénk elõsegíteni.

Sinkóné Szrenka Anikó igazgatóhe-
lyettes arról számol be, hogy a jelenle-
gi oktatás különbözik a korábbitól: 

- A képzés régen érettségit és egy-
ben szakmát adott, emellett felkészí-
tett a továbbtanulásra is. Bízunk ab-
ban, hogy az új kerettantervek is lehe-
tõvé teszik, hogy a szakmai tantár-
gyak nagyobb teret nyerjenek, és fel-
készítsék a tanulókat a szakmák, hiva-
tások elsajátítására. Az informatika és
az idegen nyelvek nagyobb hangsúlyt
kapnak, hiszen a végzett diákok érvé-
nyesülése szempontjából fontos, hogy
számítógépes ismeretekkel, nyelvvizs-
gával, aktív nyelvtudással rendelkez-
zenek.

A képzés elõkészítésében az iskola
együttmûködött a kórházzal és az ön-
kormányzattal is, és az iskola vezetése
a gyakorlati és elméleti szakmai tan-
tárgyak oktatásában is számít a kór-
házban dolgozó szakemberekre, a
közismereti tárgyak esetében pedig a
jelenlegi, magas színvonalon oktató,
tapasztalt, felkészült, és a változásra is
nyitott Szent-Györgyi Albert Gimná-
zium és Szakközépiskola nevelõtestü-
letére.

Nagy Csilla
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Vármegye a levegõben
A szeptember végéig látogatható kiállítás Mik-
száth Kálmán személyes tárgyait, relikviáit
mutatja be a Palóc Múzeum, a Nemzeti Mú-
zeum és a Petõfi Irodalmi Múzeum anyagá-
ból. A tárlat kronologikusan végighalad Mik-
száth életén: a nógrádi kisvárosból az ifjúkori,
reményteljes és az írói létet egyfajta szabad-
ságnak értelmezõ pályakezdésen át az érett
férfikor írói és alkotói viharos harcain, majd a
közéletbõl való kimenekülésig és a tágabb ér-
telemben vett szülõföldre, Horpácsra való
visszatérésig.  A tárlat felidézi a századfordu-
lós Balassagyarmat világát, azt a sáros, föld
közeli, szinte paraszti életmódot élõ kispolgári
és vidéki úri világot, melybõl Mikszáth elindult,
de ahonnan annyira el is vágyott a fõvárosba,
ahol – többek közt –aztán éppen ezekrõl a
nógrádi élményekrõl kezdte fogalmazni elsõ
írásait.  A budapesti múzeumoktól kölcsönzött
jelentõs mûtárgyak között megtekinthetik a lá-
togatók többek között a korabeli parlamenti
élet kellékeit, magyaros vármegyei mentét,
Benczúr Gyula portréját, az íróról készült kari-
katúrákat, vagy Ferraris Artúr híres történelmi
tarokkpartiját és Mikszáth sírszalagjait is.

A szakma kiváló tanulói
A Magyar Kereskedelmi és Iparkamara
minden évben megrendezi a Szakma Kivá-
ló Tanulója elnevezésû országos versenyt a
szakmunkás tanulók számára. A viadal cél-
kitûzése a fizikai szakmák népszerûsítése,
társadalmi presztízsének növelése. Ezt fe-
jezi ki a szlogenjük is: “Egy jó szakma felér
egy diplomával!”
A Mikszáth Kálmán Középiskolából idén két
tanuló ért el olyan kimagasló eredményt,
hogy ezzel mindketten mentesültek a szak-
munkásvizsga letétele alól. 
Tóth Ferenc, 12. I osztályos
tanuló 6. helyezést ért el
szakmájában (pék) a Sze-
geden megrendezett orszá-
gos döntõben, Megyeri
Krisztina pedig a Budapes-
ten megtartott Szakma
Sztár Fesztiválon a vendég-
látós szakmacsoportban or-
szágos 4. helyezett lett. A komoly megmé-
rettetéseken a jelölteknek írásbeli és gya-
korlati feladatokban is helyt kellett állniuk,
ezért a két mikszáthos diák teljesítménye
országos viszonylatban is kiemelkedõ. Ké-
pünkön a két kiváló diák látható. 

Bellér Annamária

Kiss Árpád Napok 
Névadójára, dr. Kiss Árpádra minden
évben többnapos rendezvénnyel
emlékezik a megye egyik legrégebbi
iskolája: a korábban Bajcsyként
ismert, 137 éves elemi 1986-ban
vette fel a pedagógus nevét.
A Kiss Árpád napok keretében színes
programokat szerveztek a pedagógu-
sok és szülõk a gyerekeknek. Idén is
volt várostörténeti vetélkedõ, játékos
és érdekes elõadások, de rajzpályázat
is. Egy teljes napot az egészségnek
szenteltek, ahol táplálkozással, élet-
móddal kapcsolatos elõadásokat tartot-
tak szakemberek a diákoknak. Nem
maradt el a mozgásra nevelés sem,
hiszen extrém sportolók tartottak izgal-
mas beszámolót. A tanulók kipróbálhat-
ták a táncos jellegû zumbát, lábukra
húzhatták a kangoo cipõt, és a kettle-
bellben használatos súlyokat is
felemelhették. Volt tájfutás, és KRESZ-
tudásukat is megmutathatták az ügye-
sebbek. A közösen készített
egészséges falatokat nemcsak a zsûri
értékelte, hanem a diákok is, hiszen
ebbõl lett az uzsonna.



Harminckilenc évnyi ügyészi szolgálat

után nyugdíjba vonul a Nógrád Megyei

Főügyészséget két évtizedig irányító dr.

Tolvay Örs Csaba. Többek között családi

indíttatásról, becsületes többségről,

korrekt tájékoztatásról beszélgettünk a

visszavonuló szakemberrel.

- Miért éppen a jogi pályát válasz-
totta?

- Adott volt a családi háttér: mindkét
nagyapám jogász, édesapám ügyész
volt, tehát magától értetõdött, hogy a

jog iránt mutattam érdeklõdést. Ami-
kor leérettségiztem, a jogi egyetemre
jelentkeztem, elõfelvételivel fel is vet-
tek. Az akkori betegségem miatt nem
vittek el katonának, kimentem egy év-
re az NDK-ba nyelvet tanulni. Aszta-
los üzemben voltam segédmunkás.
Mikor hazatértem, adódott egy külke-
res lehetõség, ami nagyon vonzónak
tûnt, hiszen akkoriban egyáltalán nem
volt könnyû külföldre utazgatni. De a
jogi pálya mellett döntöttem.

- Szülõi ráhatásra?
- Nem befolyásoltak, egyedül hatá-

roztam.
- Miért a vádhatóságot választotta, s

nem ügyvéd lett?
- Láttam apám tevékenységét, amely

meggyõzött.
- Vonzó volt az ügyészi pálya a het-

venes évek elején?
- Mostanában sokkal vonzóbb! An-

nak idején a közigazgatásban legalább
olyan jövedelmek voltak, mint az

ügyészségen. Csak egy példát mon-
dok: A nálam sokkal fiatalabb tanácsi
csoportvezetõ egyszer megkérdezte,
mondjam már meg, miért vagyok az
ügyészségen, amikor õ többet keres
nálam?

- Mit válaszolt?
- Azt, hogy én ezt szeretem.
- Ezzel nehéz vitatkozni...
- Az átlagember számára nehezen

megfogható az ügyész tevékenysége.
Az irodalomban és a filmekben is az
ügyvéd szokott lenni a pozitív figura,
az ügyész pedig kevésbé. Pedig hason-
ló tevékenységet látunk el egy bûnügy
két oldaláról: õ védi azt az embert, aki-
tõl a megbízása van, vagy aki mellé ki-
rendelték, én pedig ügyészként védem
a sértetteket, védem a társadalmat, a
becsületes, jogkövetõ többséget. Az
alaptalan vádak elsõsorban a filmek-
ben léteznek, hogy ártatlanul megvá-
dolt embert meg kell védeni. Ügyészi
tevékenységünknek az eredményeit
kell nézni, abban pedig jók vagyunk. A
rendõrségi vádemelési javaslatok egy
része nem kerül a bíróságok elé, egy-
részt mert vannak elterelési lehetõsé-
gek - közvetítõi eljárás, vádhalasztás,
megrovás -, másrészt, ha nem kellõen
bizonyított, akkor nem emelünk vádat.

- Milyen váderedményessége van a
Nógrád Megyei Fõügyészségnek?

- Büszkén mondhatom, hogy az
utóbbi két évtizedben 95% alatt a vád-
eredményességünk nem volt. Ezzel or-
szágos viszonylatban az elsõ harmad-
ban szoktunk lenni.

- Melyeket tart közel negyven éves
pályafutása fõ eredményeinek?

- Erre nagyon nehéz válaszolni, mert
nagyon eltérõ körülmények voltak a
négy évtized alatt. Legfõbb eredmény-
nek azt tartom, hogy ügyészként dol-
gozhattam és több ezer bûnügyben jár-
tam el a nyomozás kezdetétõl a bírósá-
gi ítélet kihirdetéséig, vagyis végig dol-
gozhattam az egész büntetõ eljárás
menetét. Rálátásom volt a nyomozati
munkára, részese voltam a bírósági el-
járásoknak, vádat emeltem és képvi-
seltem. Sokáig eléggé mostohán bánt
az állam az ügyészséggel. Amikor pél-
dául a Városi Ügyészségen dolgoztam,
mindösszesen három irodánk volt! A
mai állapotok már jók, de bizony, amíg
ide eljutottunk, nagyon sokat kellett
harcolni, küzdeni épületek felújításá-
ért, bútorok beszerzéséért, a számítás-

technika fejlesztéséért, és egyáltalán
minden apróságért, amelyeket ma
már természetesnek vesz az ember.
Nehezítette a munkát sok esetben,
hogy rendkívüli létszám hiány volt, a
mi idõnkben ugyanis nagyon kevesen
jelentkeztünk erre a pályára. Sõt, ez a
létszámhiány még akkor is jellemzõ
volt, amikor a fõügyészi kinevezése-
met kaptam: húsz éve az engedélye-
zett ügyészi létszámnak a kétharma-
da volt csak betöltve. Sokat lendített a
helyzeten, hogy ‘90 után nagy jogász-
képzés indult, sõt, a 2000-s években
már-már túl sok diplomát adtak ki.
Viszont az utánpótlás kiválasztásá-
ban ez jobb lehetõséget jelentett, hi-
szen lehetett válogatni a legjobbak kö-
zül. Ma jól képzett szakemberekbõl
álló csapat dolgozik a megye ügyész-
ségein.

- A társadalom igazságérzete egyre
gyakrabban sérül, elég, ha a legutób-
bi esetre, a nagy felháborodást kivál-
tott Cozma-gyilkosság másodfokú
ítéleteire gondolunk...

- Jómagam is csak a média tájékoz-
tatására vagyok utalva, az ügy részle-
teit nem ismerem. Az elsõ fokú eljá-
rásnál az volt megállapítva, hogy a
tettesek azért mentek oda, hogy bûn-
cselekményt kövessenek el, adott
esetben, hogy valakit megöljenek. A
másodfokú eljárásban ez az elem ki-
maradt, vagyis nem bûnszervezetben
történt az elkövetés, akkor pedig a
törvény büntetési tétele alacsonyabb.
Az ítélõtábla ezt állapította meg.

- Vagyis hiába a polgárok felhábo-
rodása az elsõfokúnál jóval enyhébb
jogerõs ítéletek miatt, helyes döntés
született?

- Konkrét ügyeket kell konkrét, sze-
mélyre szóló bizonyítékok alapján ér-
tékelni, és az nagyon sokszor elsikkad
a média tudósításaiban. Minden
egyes mozzanatra kiterjedõen, a meg-
szerzett és a bíróság elé tárt, értékelhe-
tõ bizonyítékok alapján kell meghoz-
ni a döntést. Lehet befolyásolni a köz-
véleményt bizonyos részeredmé-
nyekkel, de az nem biztos, hogy a leg-
végén egyezni fog azzal, amit a bíró
megállapít. Szerintem sok esetben
nem korrekt módon van tájékoztatva
a társadalom. A nagy nyilvánosság és
a sajtóhatalom többet láttat sokszor,
mint amennyi valójában van. Mon-
dok egy friss példát: az utóbbi hetek-
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ben attól hangos a média, hogy mi-
lyen súlyos emberölések történtek, ez-
zel azt sugallva a közvéleménynek,
hogy egyre több a súlyos élet elleni
bûncselekmény. Ezzel szemben mi a
tény? A rendszerváltás elõtti években
hazánkban mintegy 200 emberölés
történt évente, ‘90 után ez megszaladt
úgy 300-ig, ám az elmúlt 4-5 évben a
150-hez van közelebb! Tehát nem
igaz, hogy az emberölések száma ag-
gasztóan magas. Többszörös gyilkos-
ságok pedig voltak azelõtt is, csak
nem volt ekkora sajtója.

- Hogyan fogadta az Országgyûlés
döntését, melynek értelmében ön is
nyugdíjba vonul?

- Volt egy megállapodásom a fele-
ségemmel: amikor betöltöm a 65 évet,
akkor õ is eléri a nyugdíjkort, így szé-
pen csendben visszavonulunk. A
helyzet változott, neki kitolódott ez az
idõszak, nekem viszont rövidült. An-
nak örülök, hogy viszonylag egészsé-
gesen mehetek nyugdíjba. Van három
unokám, a családomat nagyon szere-

tem, úgyhogy lesz kivel és mivel eltöl-
teni a napjaimat.

- Mit tervez?
- Van rengeteg, évek óta halogatott

otthoni feladatom, számtalan olvasás-
ra elõkészített könyvem, amire most

lesz idõm. Nagyon szeretek a kertben
dolgozni, de asztaloskodni is szeret-
nék. Arra is gondoltam, hogy állam-
polgári és jogi ismereteket szívesen ta-
nítanék. Lehet, hogy találok olyan tár-
sadalmi szervezetet, amelynek tevé-
kenységében részt veszek majd.

- Elégedett a pályafutásával?
- Nincs okom panaszra. 43 éves ko-

romban lettem megyei fõügyész, ak-
koriban ez nagy dolog volt. Három
legfõbb ügyész mellett dolgoztam.
Györgyi Kálmán volt a kinevezõm, aki
még az egyetemen tanított engem. Az-
tán jött Polt Péter, az õ idejében kap-
tam a Kozma Sándor-díjat, ami az
ügyészség legmagasabb szakmai elis-
merése. Végül következett Kovács Ta-
más, ekkor lettem címzetes fellebbvite-
li fõügyészségi ügyész. Megyei
Szontágh Pál Díjat kaptam a múlt év-
ben, erre nagyon büszke vagyok, mert
a mi pályánkon kevés civil elismerést
kap az ember. Megbecsült emberként
búcsúzom szeretett hivatásomtól.

Szilágyi Norbert
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interjú 9
Tolvay Örs Csaba
1949-ben született
Mezõcsáton, kisgyer-
mekként költözik a
családja
Balassagyarmatra.
Az ELTE-n 1973-ban
szerez jogi diplomát, ez év júliusától
kezd dolgozni fogalmazóként a
Balassagyarmati Városi Ügyészségen.
Két év múlva ügyész, ‘85-tõl vezetõ
ügyészként tevékenykedik. 1992-ben
kinevezik a Nógrád Megyei
Fõügyészség vezetõjévé. 2008-tól
címzetes fellebbviteli fõügyészségi
ügyész. Felesége tanár, két felnõtt gyer-
mekük van.

Aki elõször látja ezeket a srácokat a leve-
gõben repülni, annak biztosan eláll a lé-
legzete. Gyarmaton már természetes lát-
vány, hogy a BMX-es fiúk körülöttünk cir-
kálnak. Szilfai Róbert bevezet minket a
világukba, megtudjuk, hogyan vert gyö-
keret egy generáció életében ez a sport.
„Éppen szeptemberben lesz 10. éve, hogy
Szaft, Csirke, Csupa, Pozsi, Roy és én el-
kezdtünk kijárni és próbálgatni, mi is az a
BMX. Amikor elõször felkeveredtem a pályá-
ra, azonnal magával ragadott. Suli után egy-
bõl siettünk gyakorolni, mindennapjaink ré-
szévé vált.” 
Hosszú évek alatt komoly pályát építettek
maguknak a fiúk: ástak, szépítgették, ke-
mény munkával hozták létre a saját helyü-
ket. Dirt-napokat szerveztek, hogy népszerû-
sítsék ezt a világot, szép lassan csatlakoztak
újabb biciklisek, majd a gördeszkások is, így
mára nagy társaság alakult ki. S hogy télen
mit csinálnak? 
„Szerencsére vannak fedett pályák az or-
szágban, ezért oda utazunk, addig a dirt pi-
hen.”
Robi szerint régen sokkal nagyobb összefo-
gás jellemezte a sportágat, mára néhol nagy
lett a széthúzás, ami remélhetõleg idõvel
megváltozik.
Emberünk az úgynevezett dirt/trails BMX él-
lovasa, amely földbõl épített ugratókon való

bicózást, trükközést jelent. Részt vett a 2010
FMB World Tour magyarországi állomásán,
a Balaton Bike Fest-en, amely BMX AM ka-
tegóriájában elsõ helyezést ért el. 
„Igyekszünk minél több versenyen részt ven-
ni, ha összegyûlünk, páran kiszoktunk men-
ni külföldre, ahol sokkal magasabb szinten
mûvelik a BMX-et, a pályák minõsége is tel-
jesen más.”
Mivel a fiúk szaltóznak, pörögnek a föld fe-
lett, sokszor akrobatikus elemeket is bele-
szõnek a trükkjeikbe, bármennyire is profik,
sérülések elõfordulhatnak. 
„Elõfordultak súlyosabb törések, de szeren-
csére ez nem gyakori. Nekem csak kisebb
zúzódásaim, ínszalag mûtétem és részleges
bokaszalag szakadásom volt.”
Robi szerint aki ebbõl akar megélni itthon,
annak ez csak álom marad. 
„Pár szponzorral le lehet szerzõdni, ha iga-
zán jó az ember, de mindenhol ott kell lenni
és folyamatosan jól teljesíteni, tehát egy
egész embert kíván. Cserébe ellátnak adott
évben alkatrészekkel, ruhákkal, cipõvel. De
ez a plafon. Megélhetésszerû BMX-ezés
Amerikában létezik.”
A srácok „gyermeke”, a Trails Jam idén má-
jusban már negyedik alkalommal került
megrendezésre.
„Az elsõ sikerei után már magunknak keres-
tük a támogatókat és szerencsére pozitívan

állnak máig a történethez. Ettõl függetlenül
mindegyikünknek hozzá kell járulnia, idõt,
pénzt, munkát nem sajnálva. Büszkék va-
gyunk rá, nagyon köszönjük azoknak, akik
segítettek!”
A fiatal tehetséget munkája Szombathelyhez
köti, de igyekszik gyakran hazajárni. 23 éve-
sen pontosan tudja, mit szeretne megvalósí-
tani és igazi sportember módjára éli életét.
Nem tervezi a leállást, ha mégis bekövet-
kezne, szeretne az ugratók közelében ma-
radni: fotózni, kamerázni. Legfõbb célja,
hogy létrehozzon valamit, amit beleadhat a
közösbe.
„Soha nem adnám fel! A
BMX tett azzá, aki va-
gyok. Ez a mindenem.
Hálás vagyok szüleim-
nek, nagyszüleimnek, ba-
rátaimnak a támogatá-
sért, Barbinak a fotókért,
társaimnak a közös
bicózásokért, a Mamuto-
soknak, Haszpisoknak és
Menyusnak a fél kókusz-
kockákért!”
Tanácsa a többi biciklis-
nek: „Tartsatok össze, se-
gítsétek egymást, közö-
sen bármit elérhettek!”

Máté Szabina Zsófia

Magasan repül, mégsem száll el
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Homo furtificus

Mire jó egy cipõ?

Mostanában vált világossá bennem,
hogy egy majd’ ötven éves kedves isme-
rõsrõl ez a pontosabb szó számomra,
mint a barát, ugyanis a fogalom teljes
terjedelmével valahogy soha nem fedte le
ez utóbbi valóságtartalmát. Volt hogy
fals kavart reményeimbe, máskor csak
ennek elõvételezettségét koppantotta
tényszerûségével. Mindenesetre a fenti-
ek letisztulásában egy véletlen is sokat
segített.

Egy beszélgetésünk során a váltógaz-
daság politikai fogalma került szóba. Ké-
sõbb a francia elnökválasztással kapcso-
latban egy tv-mûsor is ilyesmirõl érte-
kezett, s az elõzõhöz ha-
sonlóan, a fogalom itt is
tetszetõsnek tûnt, s
mint a békesség, ki-
egyensúlyozottság biz-
tosítéka, kívánatos jövõ-
képe vizionálódott egy
felvetésben. Valahogy
úgy, mint ahogy az
amerikai republikánu-
sok és demokraták, az
angol Tory és Munkáspárt vagy a nyu-
gati konzervatívok és szociáldemokra-
táknál, és mint most a franciáknál, még
ha 17 év utánra is.

Aztán a tetszetõs máz pillanatok alatt
leolvadt az egészrõl, amikor kiviláglott,
hogy ez az utópia valójában azért az,
mert régió-, sõt ország-függõ. Amíg ott
a migráció, nyugdíjreform, munkanél-
küliség, ilyen-olyan adóteher lehet oka
egy kormányváltásnak, de mondjuk az
egész lakosságot érintõ szokásos nyári
üdülést és téli síelést sem veszélyezteti,
addig itthon a máról-holnapra élést is
akár.

Aztán hogy Mitterand-tól Hollande-
ig mit veszítettek például a franciák,
csak sejtéseink lehetnek, de még egy hat-
vanmilliós nép számára is feldolgozha-
tatlan nemzetvesztõ gonoszság lenne
egy nyolc év alatt felhalmozott 6300
milliárdos deviza-eladósodás. Magyar-
ország ugyanis most évente 1300 milli-
árd forint kamatot fizet hitelezõinek, így
a jelenleg befizetett személyi jövedelem-
adó 90 százaléka külföldre kerül. 

Elkövetõi ma a nép védelmezõiként vá-
daskodnak, tiltakoznak, rágalmaznak,
osztják az észt, megmondják a frankót
Budapesten, s a megújítás igyekezetének

tisztességét megcsú-
folva, kupecként árul-
ják el saját országukat
Strasbourgban.

„A hazugnak le-
gyen jó emlékezete” -
mondja a latin. 

A napokban láthat-
tuk a Duna Televízi-
óban a Háború a
nemzet ellen címû

döbbenetes filmet Magyarország 1990
óta tartó, szisztematikus kirablásáról,
melybõl kiderül, hogy a „felszabadító”
Nyugat befektetõi és a magyar priva-
tizátorok a hiszékeny és tudatlan nép or-
ra elõtt lopták szét és számolták fel a
nemzeti vagyont.

S ez úgy nem elõzmény nélküli,
mint ahogy az államosítást rekvirálás,
majd privatizálás, az eladósítást bec-
sõdölés, a politikai hatalmat a gazda-
ságba forgatás követte, s mindezt
„törvényesen”!, pókerarccal megideo-
logizáltan, a nagyokosság önteltségé-
vel, a moralitás szikrája nélkül, amo-

lyan menedzseres, projectes kivitelben,
ahogy kell !!!

„Új rablói vannak a Nyárnak”; az or-
szág számos pontján buknak elõ a visz-
szaélések. Mindenhol a gyurcsányi kivá-
lasztódás sikeres emberét találjuk fõsze-
repben. Az elvtársak a neoliberalizmus
köpenyébe bújtak, alkalmazkodtak a sza-
badpiaci körülményekhez: cégeket, ala-
pítványokat hoztak létre, és csapolták a
köz vagyonát. A kiskirályok ténykedése
tragikus gyilkosságokhoz is vezetett. Mi-
elõtt bíróság elé állnak, kórházba vonul-
nak, majd egymásra mutogatnak. Elér-
kezett az idõ, hogy a politológusok már
ne a „Kádár népe” örökségérõl beszélje-
nek, hanem a gyurcsányi kiskirályok vi-
lágának problematikájáról! Az oligar-
chák a 2008-as népszavazás után tudo-
másul vették, hogy a következõ választá-
sokon veszíteni fognak. De nem csönd-
ben és rezignáltan, hanem igencsak tevé-
kenyen. Önzõ módon vittek, amit tud-
tak. Rossz példát mutatva ezzel a kisem-
bernek is. Mert látszólag – a vagyonukat
szemlélve – sikeresek voltak. És mindezt
a neoliberalizmus hazug logikájával in-
dokolták. Az erõs és az ügyes gyõz, a töb-
bi – veszít. Mint a Magyar Hírlap pub-
licistája írja: „Az antihumanista
gyurcsányizmus evolúciója megterem-
tette a saját embertípusát. A Homo eco-
nomicust követte a Homo furtificus (tol-
vajkodó ember). Nálunk külön alfaj mu-
tálódott, a kor csúcsragadozója: a Homo
gyurcsanicus; rács mögé dugandó! Ha
nem: visszaszerzi területét.” 

Hát ilyesmikért utópia nálunk a vál-
tógazdaság-duma.

S a kedves ismerõs sem barát.
Veres József

Pláne, ha használt és valódi bõrbõl
van. Kérem, a lehetõségek korlátlanok!
Munkahelyteremtõ beruházásként egy
komplett üzem épült a kidobott cipõk és
más bõrbõl készült holmik újra-
hasznosítására és olcsó termékekkel
árasztotta el a piacot, bizonyítandó az
emberi kreativitás páratlanságát. 

A sikeres vállalkozás csúcsa. No, de
mit is lehet kezdeni a cipõkkel? Itt van
például az a Rejtõ Jenõ-i ötlet, hogy
fõzhetünk belõle húslevest. Ne lepõdjünk

meg rajta, kérem szépen, mert a bõr
komoly mennyiségben hasznos anyagot is
tartalmaz, így például zselatint! A
szóban forgó üzem még ennél is tovább
ment: gyógyszert gyártott belõle.
Zselatin kapszulát. 

Példája ragadós volt, 2004 óta számos
ilyen üzem létesült, az elõdjéhez hason-
lóan – Kínában. Azért buktak le, mert az
állati nyersbõrök feldolgozásakor a
cserzés során krómtartalmú vegyszereket
használnak. A súlyosan mérgezõ krómot

nem tudták kimosni a kapszulákból és így
azt a gyógyszerrel együtt a beteg megette. 

A gyanú felmerülésekor a tulajdonos
az üzemét felgyújtotta, de így is sikerült
200 tonna zselatint bizonyítékként
lefoglalni. Az ilyen eredetû olcsó zselatin
ipari célokra egyébként kiválóan alka-
lmas, de sem étkezési, sem gyógyászati
célra nem. 

A becsapott ember ezért jogosan
érezheti úgy, hogy szájba rúgták. Ismét.

Dr. Ádám György
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gazdaság

Térségünk gazdasági helyzetéről be-

szélgettünk Holes Imrével, a Cserhát

Takarék elnökével, aki a pénzintézeti

szektoron túl, családi vállalkozásain

keresztül három évtizede részt vállal

a nyomdaipar, a kereskedelem, az

építőipar, a mezőgazdaság, a turiz-

mus területén jelentkező feladatok

lehetőségeiből és gondjaiból, továb-

bá közel két évtizednyi polgármeste-

ri tapasztalattal is rendelkezik.

- Hogyan látja Gyarmat és kör-
nyékének gazdasági helyzetét?

- Sokkal jobb, mint ami az észak-
magyarországi régióban átlagosan
tapasztalható! Nyugat-Nógrádban
az iparban dolgozók száma jelentõs,
elsõsorban a rétsági zöldmezõs be-
ruházásoknak köszönhetõen. Akik
mégsem találnak itt munkát, azok
Vácot és a fõvárost célozzák meg,
hiszen a 60-80 km-es távolság nem
akadály. Azt vallom, aki dolgozni
akar, az elõbb-utóbb elhelyezkedik. 

- Mi a véleménye az egyes ágaza-
tokról?

- Az ipari termelés a 2007-2009-es
gazdasági válság után kilábalt a gö-
dörbõl. A kereskedelem nagy prob-
lémával küszködik: a lakosság visz-
szafogottan vásárol. A mezõgazda-
ságban szinte teljesen leépült a fog-
lalkoztatás. A falvakban általában
két-három gazdálkodó kezébe ke-
rültek a földek, és csak néhány fõt
foglalkoztatnak. A falusi segédmun-
kásnak, betanított munkásnak nincs
lehetõsége elhelyezkedni. A háztáji
termelés, a bogyós gyümölcsûektõl
az állattartásig szinte teljesen meg-
szûnt.

- Turizmus?
- Gyakorlatilag nincs az egész me-

gyében! Néhány kiemelt település -
Hollókõ, Ipolytarnóc, Bánk - látoga-
tottsága jobb az átlagnál, de egyéb-
ként szinte semmi. Nem elég a szép
környezeti táj, ha nincsenek vonzó
programok, amelyek miatt az embe-
rek itt töltenének néhány napot. Fa-
lusi turizmussal sok településen
próbálkoznak, de megélhetés ebbõl,
egy-két kivételtõl eltekintve nincs.
A kétbodonyi Cserhát Turistaházak
egyedülálló látogatottságot produ-

kálnak: évente 10-11 ezer vendégéj-
szakával büszkélkedhetünk.

- Családi vállalkozásai mernek
fejlesztésekben gondolkodni? 

- Kétbodonyban most adtunk át
egy háromhektáros tavat, amely a
horgászturizmuson
kívül az itt pihenõ csa-
ládok gazdag kikap-
csolódási lehetõségeit
bõvíti. Lehet csóna-
kázni, vízibiciklizni és
szörfözni. Tavasszal
kéthektáros területen
hétszáz darabos gyü-
mölcsöst telepítet-
tünk, elsõsorban szil-
vafákat. Terveink kö-
zött szerepel erdõtele-
pítés is.

- A turizmus terén
mit ajánl a vállalko-
zók figyelmébe?

- Turizmusról akkor
beszélhetünk, ha az
ország különbözõ te-
lepüléseirõl és kül-
földrõl érkeznek a
vendégek és vendégéjszakákat tölte-
nek itt. Ha a szomszédfaluból a fia-
talság átmegy a falunapi rendez-
vényre, az csupán rendezvényláto-
gatás. Gyarmatnak olyan progra-
mokra lenne szüksége, amelyek a
térség központjába vonzanák a láto-
gatók tízezreit. Fel kéne újítani a Pa-
lóc Ligetben a szabadtéri színpadot:
nyaranként koncerteket, színházi
esteket fogadhatna. Országos is-
mertségre törekedve a palóc ételek-
bõl gasztronómiai napokat kellene
szervezni. Hiányzik a regionális ipa-
ri-kereskedelmi kiállítás és vásár.
Programok kellenek, hogy térsé-
günk idevonzza a turistákat, hogy
bekerüljön az országos vérkeringés-
be! Jó példaként említhetem a
Kétbodonyi Szilvaszombatot, amely
9 éve átlagosan 8-10 ezer látogatót
fogad az ország minden részébõl, a
határon túlról is. 

- Milyen jövõ elõtt áll a térség?
- Soha rosszabb ne legyen, mint

most! Annak ellenére, hogy vannak
gondok, még mindig jól állunk.
Pénzintézeti vezetõként tapaszta-
lom, hogy az itt élõ emberek jelentõs
részének vannak tartalékaik, tudnak
félretenni a jövedelmükbõl, ezáltal

emelkedik a betétállományunk.
Még a falvakban sincs az a kilátásta-
lan helyzet, mint az északi régió
más területein. Gyarmaton olyan
fejlesztéseket kellene végrehajtani,
amely rangot is és foglalkoztatást is

adna az embereknek.
Többek között a ház-
táji termelést kellene
megszervezni, és eh-
hez egy hûtõházat
megépíteni, mûköd-
tetni. Hiányzik egy
nagyobb kapacitású
vágóhíd Nyugat-Nóg-
rádból. Gyarmat és
Õrhalom közötti terü-
leten 40-80 hektáros
horgásztavat lehetne
építeni, hétvégi háza-
kat építeni, ezzel bein-
dulhatna egy élhetõbb
élet a város és vonzás-
körzetében. Jó lehetõ-
séget látok a kihasz-
náltságát illetõen egy
újabb idõsek otthoná-
nak beindítására. 

- A Cserhát Takarék hogyan tud
kapcsolódni a fejlõdéshez?

- A vállalkozóknak szükségük van
hitelre - ezt halljuk most mindenhol,
de jelenleg nem ez a legfontosabb: pi-
acra volna szükségük. Ha van piac,
akkor a Takarék helytáll: van elég for-
rásunk, tudunk hitelezni. Rendelke-
zésre áll a Széchenyi Kártya, a Széche-
nyi beruházási forgóeszköz hitelek, az
Agrár Széchenyi hitel, és a saját forgó-
eszköz, beruházási hitelünk is. A Ma-
gyar Fejlesztési Bank és a takarékszö-
vetkezetek együttmûködése napról-
napra erõsödik, amelynek köszönhe-
tõen a fejlesztési bank - amely szintén
magyar tulajdonban van –vagyis az
állam által biztosított pénzekbõl ol-
csóbb hiteleket tudunk kihelyezni, il-
letve olyan pénzügyi szolgáltatásokat
bevezetni, amelyek eddig nem voltak
számunkra elérhetõek. Hiányzik a je-
lenlegi struktúrából olyan gazdasági
szervezet, amely nemcsak tanácsaival
kíván segíteni, hanem meg is szervezi
és irányítja a vállalkozásokat, amíg
megerõsödnek. Az államnak is na-
gyobb szerepet kellene vállalni, hogy
nagyobb bizalmat élvezzenek a ré-
gebbi és az új vállalkozások, nem
utolsósorban az emberek.     (szilágyi)

Soha rosszabb ne legyen!
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Hobbinak indult, jegyzett családi vállalkozás-
sá kezd izmosodni az ínycsiklandozó lekvá-
rokat és szörpöket alkotó drégelypalánki
Csósza család manufaktúrája. István és fele-
sége, Judit falusi emberekként mindig is a
háztájit részesítették elõnyben, a régi ízek
elõvarázsolásával két éve kezdtek komolyab-
ban foglalkozni: egy százéves családi sza-
kácskönyv útmutatásai segítségével fõztek
200 üvegnyi nedût. Tavaly már ennek a tízszeresét állították elõ, je-
lenleg 32 féle lekvárt és 12 féle szörpöt kínálnak. Néhány, különle-
gességekre szakosodott fõvárosi üzletben kaphatóak termékeik,
melyek hagyományos módszerekkel készülnek, mesterséges anya-
gok hozzáadása nélkül. Mivel igény mutatkozik rá, kínálatukat be-
fõttekkel és savanyúságokkal bõvítik. Legfõbb céljuk, hogy gyerme-
keik – Alexandra turizmust-vendéglátást, Mercédesz marketinget ta-
nul – itthon maradhassanak, a vállalkozást erõsítve érvényesülje-
nek. A termékek hangulatos dizájnját a Nagyorosziban élõ
Záhorszky Mónika tervezte. Sok mindent elárul a Csósza Manufak-
túra címere: alma és körte egy fakanalat tartó erõs nõi kézzel…

A Hont-tsitári Majorban kezdett juhte-
nyésztéssel foglalkozni még ’96-ban a
fõvárosi Arnold család, a vállalkozás
szépen megerõsödött a munkával teli
évek során. A gazdálkodást ma már a
lány, a gödöllõi Szent István Egyetemen
végzett Boglárka irányítja takaros
ipolyvecei portájáról. Kétszázas szürke-
marha gulyájuk és hatvanas mangalica

állományuk – biotartással! - biztosítja az alapanyagot a füstölt-
áru gyártáshoz. Háromféle szalámit – paprikás csemegét, pap-
rikás csípõst és télit – készítenek, természetesen bármiféle tar-
tósítószer nélkül, hagyományos eljárással. A család büszke
gyökereire, nem véletlen, hogy a termékek egy sváb mester irá-
nyításával nyerik el különleges ízvilágukat. A további fejlõdés
érdekében egy helyi vágópont kialakításán munkálkodnak pá-
lyázati lehetõségek segítségével. Térjünk vissza az eredeti
ízekhez, fogyasszunk valódi élelmiszert! – hangoztatja felettébb
szimpatikus hitvallását Arnold Boglárka.

(szilágyi)

Környékbeli ízek
Sorozatunkban olyan kistermelőket mutatunk be, akik meg-

bízható eredetű és minőségű, valódi házi termékeket készíte-

nek a környékbeli ízek kedvelőinek. 

A környékbeli ízek megvásárolhatók a Gazda Kenyér Rákóczi út 74. szám alatti mintaboltjában.



Immáron nyolcadik éve összejönnek az
egykori Volános focisták, hogy feleleve-
nítsék a régi szép idõket.
A hetvenes években a megyei I. osztály-
ban vitézkedtek a Volán labdarúgói, akik
Bernáth István, Naszály Aladár és dr. Ha-
lász Zsolt kezdeményezésére nyolc évvel
ezelõtt jöttek össze elõször, hogy közösen
emlékezzenek a felejthetetlen gólokra és
mérkõzésekre.
A hagyománnyá vált találkozót ezúttal is
megrendezték, a Nagyligeti pályán leját-
szott egymás közti meccs után a fehér
asztal mellett elevenítették fel a régi szép

idõk kellemes emlékeit a Volán öregfiúk. 
Álló sor balról jobbra: Havaj László, Gaj-
dos János, Huttyán András, Gaál Endre,
dr. Halász Zsolt, Gyõri János, Koplányi
Csaba, Gál János, Bernáth István,
Hrubecs Pál, Kiss László, Ferencz Géza,
Mátyás Kálmán, Vidomusz Tibor, Naszály
Aladár.
Ülõ sor balról jobbra: Antal István, Családi
Pál, Loksa János, Hodászi János, Pál
Márton, Mihály László, Horváth Sándor.
A képrõl hiányoznak: Perlaki Gyõzõ elnök,
Vidomusz János edzõ, Hegedûs József,
Deme László, Cseri József, Fedor József.
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Ismét pályán a Volán öregfiúk

Kerékpáros
küzdelem

A Szlovákgyar-
mat feletti Fehér-
hegyen ötödik al-
kalommal ren-
dezte meg a Vita-
litás SE a hegyi-
kerékpár-sport
XCO szakágát
nyitó Magyar Ku-
pát. Szász Viktor

versenyigazgató - aki maga is rajthoz állt -

és lelkes csapattársai a szlovákgyarmati ön-
kormányzat támogatásával színvonalas ver-
senyt rendeztek, amelyre közel kétszáz ne-
vezés érkezett. 
A Vitalitás SE olimpiai aspiránsa, Dósa Esz-
ter elsõ helyen végzett az elit nõk között. A
másodosztályban Reitingerné Golyán Sza-
bina állhatott a dobogó legmagasabb foká-
ra. A mester 1 kategóriában Reitinger Gábor
a harmadik lett, Ibrányi Attila negyedik he-
lyen végzett. A mester 2-ben Gombolai
László a 6. helyre gurult be. Árvay Denisa,
szlovákgyarmati polgármester szerint ne-
mes hagyománnyá vált e nemzetközi ver-
seny, amelynek fiatal sportolói a vendégsze-
retõ falu jó hírét viszik szerte a világba.

Újraéledt
a teniszpálya
Szlovákgyarmaton a teniszpályát szinte a
halottaiból támasztotta fel a balassagyar-
mati Filiczki Mihály, nyugalmazott testneve-
lõ és biológia tanár, aki tavaly még az or-
szágos teniszbajnokság ranglista vezetõje
volt a 60 év fölötti korcsoportban. 
Húsz éve még szlovákgyarmati központtal
mûködött a térségben az országosan is el-
ismert Állami Gazdaság, amely sok száz
dolgozójának nem csak biztos megélhetést,
hanem kulturális és sportlehetõségeket is
biztosított. Így épült meg a hetvenes évek
végén Bajo Sámuel tanácselnöksége ide-
jén, Marcik Milán építész-tervezõ és
Meszjár Pál sportköri elnök szor-
galmazására a határ menti telepü-
lésen a teniszpálya is, amely szin-
te funkciót vesztett a társadalmi
változásokat követõen. 
Karbantartása már a falunak is
gondot jelentett, de 2011 áprilisá-
ban Árvay Denisa polgármester
és az önkormányzat testülete elfo-
gadta Filiczki Mihály ajánlatát a te-
niszpálya felújítására és folyama-
tos karbantartására. A nyugalmazott tenisz-
oktató teljesen egyedül, minden napi ke-
mény fizikai munkával szinte csodát alkotott
a falu lakóinak elismerésétõl övezve. Fel-
csákányozta, újra salakozta a pályát, amely
új kerítést kapott és még örökzöld cserjék-
kel is körbeültette. Kutat fúratott, megoldotta
a saját világítást és rendben tartja a létesít-
ményt.
Idén tavaszra elkészült a pálya, azóta na-
ponta megtelik élettel. Már többen ide jár-
nak teniszezni Balassagyarmatról is. Az
idõsebb korosztály mellett itt ütik a labdát
Filiczki tanár úr megyei diákolimpiát nyert
tanítványai, Koplányi Gábor és Bence, Gál
Botond és társaik. Felvilágosítást a helyszí-
nen, illetve a 30/544-7989-es telefonszá-
mon lehet kérni.                     Szabó Endre

Erõs hölgyek

Orosházán rendezték meg a 23. Erõemelõ
Magyar Bajnokságot, ahol kiválóan szere-
peltek a Vitalitás SE versenyzõi.
A nõi csapat a tavalyi 3. helyezése után idén
megszerezte a bajnoki címet. A gyõzelem-
hez nagyban hozzájárult a Gyarmatra iga-
zolt Ulveczki Edina, akitõl az egyesület sok
érmet remél a jövõben. Ódor András, a
gyarmatiak legeredményesebb versenyzõje
2 új országos csúcsot állított fel, guggolás-
ban és felhúzásban. Eredményével súlycso-
portjában a dobogó legfelsõ fokára állhatott

fel, de az abszolút magyar bajnoki címet is
kiérdemelte. Felvételünkön a bajnok nõi gár-
da.
Eredmények:
Kutelszki Adrienn 47 kg-os súlycsoportban
147,5 kg-os összteljesítménnyel II. hely.
Szûcs Szilvia 52 kg-os súlycsoportban 175
kg-os összteljesítménnyel II. hely.
Kakas Gáborné 57 kg-os súlycsoportban
232,5 kg-os összteljesítménnyel II. hely.
Savanyúné Oroszki Rita 84 kg-os súlycso-
portban 252,5 kg-os összteljesítménnyel III.
hely.
Ulveczki Edina +84 kg-os súlycsoportban
335 kg-os összteljesítménnyel II. hely.
Savanyú Tamás 59 kg-os súlycsoportban
305 kg-os összteljesítménnyel IV. hely.
Antolik Attila 83 kg-os súlycsoportban 505
kg-os összteljesítménnyel IV. hely.
Ódor András 93 kg-os súlycsoportban 764
kg-os összteljesítménnyel I. hely.
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Sakk és logikai játék oktatás indult
alsó tagozatos gyermekek részére

a Balassagyarmati Kábel SE
szervezésében a Kiss Árpád

Általános Iskolában (emeleten
baloldalt az elsõ teremben).

Csatlakozni a tanév végéig ingye-
nesen lehetséges! A foglalkozások
ideje: hétfõ és csütörtök 16-17-ig.

Érdeklõdni lehet Fábián Jánosnál
(tel: 06-30-684-6961).








